

# ໂຄງການ ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ໃນຂົງເຂດແມ່ນ້ຳຂອງ 3 (ILM-MR 3)

**ນະໂຍບາຍ ແລະ ການຄອບຄອງນໍາໃຊ້ ກ່ຽວກັບທີ່ດິນ ໃນຂົງເຂດແມ່ນ້ຳຂອງ ກໍາລັງຖືກປັບປຸງໃຫ້ດີຂຶ້ນ ເພື່ອໃຫ້ຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍ ມີຄວາມໝັ້ນຄົງ ໃນການຄອບຄອງນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ຄຸ້ມຄອງຊີວິດການເປັນຢູ່.**

## ຄວາມເປັນມາ

ສະພາບເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ທີ່ມີການພັດທະນາຢ່າງໄວວາໃນພາກພື້ນແມ່ນ້ຳຂອງໂດຍສະເພາະແມ່ນບັນດາປະເທດລຸ່ມແມ່ນ້ຳຂອງ, ເຊັ່ນ ກໍາປູເຈຍ, ສປປ ລາວ ແລະ ຫວຽດນາມ, ເປັນສາເຫດໃຫ້ມີການປ່ຽນແປງຢ່າງຫຼວງຫຼາຍຕໍ່ກັບຮູບແບບການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບໃຫ້ແກ່ຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດຫຼາຍຂຶ້ນ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມນີ້ບໍ່ໄດ້ເກີດຂຶ້ນຢ່າງທົ່ວເຖິງທຸກຂົງເຂດ, ຍັງມີເຂດຊົນນະບົດຫຼາຍແຫ່ງ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍບໍ່ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກການພັດທະນາດັ່ງກ່າວ. ຊຸມຊົນເຫຼົ່ານີ້ມັກຈະພົບກັບສິ່ງທ້າທາຍໃນການປົກປ້ອງສິດຂອງຕົນໃນການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ຊັບພະຍາກອນ, ເຊິ່ງມີຄວາມສໍາຄັນຕໍ່ການດໍາລົງຊີວິດຂອງພວກເຂົາ.

ກົດໝາຍ ແລະ ນະໂຍບາຍກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນໃນພາກພື້ນແມ່ນ້ຳຂອງໄດ້ເປີດໂອກາດໃຫ້ຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍ ປົກປ້ອງສິດຂອງຕົນໃນການນໍາໃຊ້ ແລະ ເປັນເຈົ້າຂອງທີ່ດິນ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ລະບຽບການຕ່າງໆມັກຈະມີຄວາມຊັບຊ້ອນ ແລະ ມີຊ່ອງວ່າງ ຫຼື ບາງຄັ້ງກໍຍັງມີມາດຕາທີ່ຂັດແຍ່ງກັນ. ໃນບາງກໍລະນີ, ລະບຽບ ແລະ ກົດໝາຍບໍ່ມີຄວາມສອດຄ່ອງກັນ ຫຼື ບໍ່ສາມາດບັງຄັບໃຊ້ໄດ້ດີເທົ່າທີ່ຄວນ ສິ່ງຜົນໃຫ້ມີການສໍ້ລາດບັງຫຼວງ ແລະ ການນໍາໃຊ້ອໍານາດໜ້າທີ່ໃນທາງທີ່ຜິດ, ມີການຍຶດເອົາທີ່ດິນເປັນຈໍານວນຫຼວງຫຼາຍ, ມີການໄລ່ທີ່ ແລະ ການກົດກັນທາງສັງຄົມຕໍ່ຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍ ແລະ ກຸ່ມຜູ້ດ້ອຍໂອກາດອື່ນໆ.

ດ້ວຍເຫດນີ້, ໂຄງການ ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນໃນຂົງເຂດແມ່ນ້ຳຂອງ (ILM-MR 3) ຈຶ່ງສະໜັບສະໜູນການຊຸກຍູ້ບັນດານະໂຍບາຍ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນໃຫ້ດີຂຶ້ນ. ໂດຍສະເພາະແມ່ນເນັ້ນໜັກໃສ່ການສົ່ງເສີມການຮັບຮູ້ສິດຄອບຄອງນໍາໃຊ້ ແລະ ການເປັນເຈົ້າຂອງທີ່ດິນຕາມປະເພນີ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງການລົງທຶນດ້ານກະສິກໍາຢ່າງມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ ໃນ ກໍາປູເຈຍ, ສປປ ລາວ ແລະ ຫວຽດນາມ.



ການແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ່ງທາງດ້ານທີ່ດິນ ໂດຍການນໍາໃຊ້ແຜນທີ່ ສໍາລັບໂຄງການເຊົ່າສໍາປະທານການລົງທຶນ, ທີ່ເມືອງ ກາສີ, ແຂວງ ວຽງຈັນ.

ຮູບພາບໂດຍ : ©GIZ/ ຂັນແກ້ວ ອຸປະຣະວັນ

<b>ຊື່ໂຄງການ</b>	ໂຄງການ ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນໃນຂົງເຂດແມ່ນ້ຳຂອງ 3 (ILM-MR 3)
<b>ໃຫ້ທຶນໂດຍ</b>	ກະຊວງການຮ່ວມຶດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາ ແຫ່ງ ສະຫະພັນ ເຢຍລະມັນ (BMZ)
<b>ສົມທົບທຶນໂດຍ</b>	ລັດຖະບານສະວິດເຊີແລນ ໂດຍຜ່ານ ອົງການເພື່ອການພັດທະນາ ແລະ ການຮ່ວມມືຂອງປະເທດສະວິດເຊີແລນ (SDC) ແລະ ລັດຖະບານລຸກຊໍາບວກ
<b>ເຂດເປົ້າໝາຍຂອງໂຄງການ</b>	ກໍາປູເຈຍ, ສປປ ລາວ, ຫວຽດນາມ
<b>ຄູ່ຮ່ວມງານໂຄງການ</b>	ອົງການ Land Equity International/GRET
<b>ໄລຍະເວລາ</b>	ມັງກອນ 2023 - ທັນວາ 2025

## ຈຸດປະສົງ

ກຸ່ມຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍມີການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ຄວບຄຸມທີ່ດິນກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້ໄດ້ຢ່າງມີຄວາມໝັ້ນຄົງ ແລະ ສະເໝີພາບໃນເຂດພາກພື້ນແມ່ນ້ຳຂອງ.

## ວິທີການດໍາເນີນງານ

ໂຄງການດັ່ງກ່າວ ແມ່ນການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນໂຄງການບໍລິຫານລັດກ່ຽວກັບທີ່ດິນປະຈໍາພາກພື້ນແມ່ນ້ຳຂອງ (MRLG). ໂຄງການ MRLG ແມ່ນໄດ້ຮັບທຶນຮ່ວມສະໜັບສະໜູນຈາກ ລັດຖະບານສະວິດເຊີແລນ ໂດຍຜ່ານອົງການເພື່ອການພັດທະນາ ແລະ ການຮ່ວມມືຂອງປະເທດສະວິດເຊີແລນ (SDC) ແລະ ໄດ້ຮັບທຶນຮ່ວມເພີ່ມຕື່ມຈາກ ປະເທດເຢຍລະມັນ ແລະ ລັດຖະບານລຸກຊໍາບວກ.

ໂຄງການ MRLG ມີເປົ້າໝາຍໃນການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການປັບປຸງບັນດານະໂຍບາຍ ແລະ ແນວທາງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ ກ່ຽວກັບຄວາມໝັ້ນຄົງໃນການຄອບຄອງນໍາໃຊ້ທີ່ດິນສໍາລັບຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍ ໂດຍຜ່ານການຮ່ວມມືກັບບັນດາຄູ່ຮ່ວມງານໂຄງການທີ່ປະກອບດ້ວຍບັນດາໜ່ວຍງານພາກ ລັດ, ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ແລະ ສະຖາບັນການສຶກສາຕ່າງໆ. ບັນດາຄູ່ຮ່ວມງານແມ່ນໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນໃນການພັດທະນາບັນດາຂໍ້ສະເໜີແນະນຳນະໂຍບາຍໂດຍມີຂໍ້ມູນຫຼັກຖານອ້າງອີງ, ຊຸກຍູ້ກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລືດ້ານນະໂຍບາຍ ແລະ ທົດລອງເຄື່ອນໄຫວກົດຈະກໍາໃນລະດັບຊຸມຊົນ.

ບັນດາຄູ່ຮ່ວມງານດັ່ງກ່າວແມ່ນປະຕິບັດງານ ຕາມແນວທາງທີ່ໄດ້ວາງໄວ້ທັງໃນລະດັບສູນ

ກາງ ແລະ ລະດັບພາກພື້ນ, ເພື່ອອໍານວຍຄວາມສະດວກໃນວຽກງານປັບປຸງນະໂຍບາຍ ແລະ ແນວທາງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຜ່ານ 2 ຂົງເຂດວຽກງານຄື:

- ສິດຄອບຄອງນໍາໃຊ້ທີ່ດິນຕາມປະເພນີ
- ການລົງທຶນດ້ານກະສິກໍາແບບມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ (RAI)

ສ່ວນຫຼາຍ, ການປະກອບສ່ວນດ້ານການປັບປຸງນະໂຍບາຍແມ່ນແນ່ໃສ່ ການປັບປຸງດ້ານກິດໜາຍ, ດໍາລັດ ແລະ ກົນໄກການນໍາໃຊ້ກິດລະບຽບຕ່າງໆ. ໃນກໍລະນີທີ່ນະໂຍບາຍ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງບໍ່ສອດຄ່ອງກັນ, ການປະກອບສ່ວນແມ່ນຈະແນ່ໃສ່ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເພື່ອປັບປຸງດ້ານນະໂຍບາຍໃຫ້ມີປະສິດທິພາບຢູ່ໃນລະດັບການປັກຄອງຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ເສີມສ້າງໃຫ້ຊຸມຊົນເຂົ້າໃຈ ສິດ ແລະ ວິທີການປົກປ້ອງສິດຂອງຕົນ.

### ສິ່ງທີ່ພວກເຮົາບັນລຸ

ໄລຍະທີສາມຂອງໂຄງການ ແມ່ນໄດ້ເລີ່ມໃນເດືອນ ມັງກອນ 2023 ແລະ ໄດ້ສ້າງຂຶ້ນ ບົນພື້ນຖານຄວາມສໍາເລັດຈາກໄລຍະທໍາອິດ ແລະ ໄລຍະທີສອງຂອງໂຄງການ.

ສໍາລັບຂົງເຂດວຽກງານຮັບຮູ້ສິດຄອບຄອງນໍາໃຊ້ທີ່ດິນຕາມປະເພນີ, ໄດ້ມີການທົດລອງ ນໍາໃຊ້ວິທີການຕ່າງໆສໍາລັບການສ້າງແຜນທີ່ຊຸມຊົນ, ການວາງແຜນນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ, ການ ແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍງ ແລະ ການສໍາຫຼວດ ທີ່ດິນຢູ່ ສປປ ລາວ, ກໍາປູເຈຍ ແລະ ຫວຽດນາມ. ວຽກງານດັ່ງກ່າວໄດ້ສ້າງຜົນປະໂຫຍດໂດຍກົງໃຫ້ແກ່ 80 ຊຸມຊົນໃນເຂດ ຊົນນະບົດ (ກວມເອົາຫຼາຍກວ່າ 70.000 ຄົນ). ນອກຈາກນັ້ນ, ຢູ່ ສປປ ລາວ, ຍັງມີ ການສະໜັບສະໜູນການປັບປຸງນະໂຍບາຍກ່ຽວກັບຮັບຮູ້ສິດຄອບຄອງ ນໍາໃຊ້ຕາມ ປະເພນີໃນ 3 ປະເພດປ່າ. ຢູ່ຫວຽດນາມມີການສະໜັບສະໜູນການພັດທະນາປື້ມຄູ່ມື ທາງການ ກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ ຊຸມຊົນ ແລະ ໃນລະດັບພາກພື້ນໄດ້ມີການ ຮັບຮອງເອົາຄູ່ມືອາຊຽນກ່ຽວກັບການຮັບຮູ້ສິດຄອບຄອງນໍາໃຊ້ຕາມປະເພນີໃນເຂດພູມ ສັນຖານປ່າໄມ້ ຢ່າງເປັນທາງການ ໃນເດືອນຕຸລາ 2022.

ໃນຂົງເຂດວຽກງານການລົງທຶນດ້ານກະສິກໍາແບບມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ (R A I), ໂຄງການໄດ້ສ້າງຊຸດເຄື່ອງມືກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງຂໍ້ມູນທີ່ຜ່ານການຄົ້ນຄວ້າເຊັ່ນ: ຮູບ ແບບການລົງທຶນດ້ານກະສິກໍາທີ່ແຕກຕ່າງກັນ ແລະ ຜົນກະທົບຂອງແຕ່ລະຮູບແບບຕໍ່

ຊາວກະສິກອນຂະໜາດນ້ອຍ. ໂດຍສະເພາະແລ້ວ, ໂຄງການໄດ້ຮ່ວມມືກັບນັກລົງທຶນ ເອກະຊົນ, ເຮັດໃຫ້ສາມາດເຊື່ອມສານມາດຕະຖານການລົງທຶນດ້ານກະສິກໍາແບບມີຄວາມ ຮັບຜິດຊອບ ໄດ້ 7 ມາດຕະຖານເຂົ້າໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຂອງພວກເຂົາ.

ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການໄລຍະສາມນີ້ ແມ່ນການເສີມຂະຫຍາຍວຽກງານຈາກຜົນງານ ທີ່ໄດ້ກ່າວມາຂ້າງເທິງນີ້ ພ້ອມກັບ ສິ່ງເສີມ ແລະ ເກັບກໍາຂັ້ນຕອນການປັບປຸງ ແລະ ປ່ຽນແປງທີ່ກໍາລັງດໍາເນີນການຢູ່.

ສໍາລັບ ສປປ ລາວ, ພາຍໃຕ້ການສະໜັບສະໜູນຈາກ BMZ ຕັ້ງແຕ່ເດືອນມັງກອນ ປີ 2024 ເປັນຕົ້ນມາ, ໂຄງການ ILM-MR ໄດ້ມີການປະສານສົມທົບຢ່າງໃກ້ຊິດ ກັບ ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ, ພ້ອມດ້ວຍພະແນກການຂັ້ນແຂວງ ແລະ ເມືອງ ເພື່ອສິ່ງເສີມວຽກງານ ການສິ່ງເສີມຄວາມໝັ້ນຄົງດ້ານການຄອບຄອງນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ ເຂົ້າໃນ ການລົງທຶນ, ການສ້າງສັນຍາກະສິກໍາ, ການເຊົ່າທີ່ດິນ, ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການເຫັນ ດີເຫັນພ້ອມດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ ໂດຍໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ (FPIC) ເຂົ້າ ໃນກິດຈະກຳການລົງທຶນ. ໃນປະຈຸບັນມີ 13 ບໍລິສັດ ທີ່ມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງຫ້າວຫັນໃນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ທີ່ສອດຄ່ອງກັບຫຼັກການການລົງທຶນກະສິກໍາຢ່າງມີຄວາມຮັບຜິດ ຊອບ (RAI).

### ບົດບາດຍິ່ງ-ຊາຍ ແລະ ວຽກງານການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ

ຄວາມສໍາພັນລະຫວ່າງ ການປັບປຸງສິດໃນທີ່ດິນຂອງແມ່ຍິງ ແລະ ການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມທຸກ ຍາກຍັງເປັນບັນຫາຫລັກໃນຂະແໜງການນີ້. ແມ່ຍິງ ມັກຈະພົບພໍ້ກັບການຈໍາແນກໃນ ລະບົບການຄອງທີ່ດິນຕາມປະເພນີ ແລະ ແບບທາງການ.

ອົງປະກອບທີ່ສໍາຄັນໃນການຮັບປະກັນການຄອບຄອງທີ່ດິນ ສໍາລັບກຸ່ມຊາວກະສິກອນຂະ ໜາດນ້ອຍ ແລະ ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າໃນພາກພື້ນ ແມ່ນການຮັບປະກັນວ່າແມ່ຍິງມີສິດໃນ ທີ່ດິນທີ່ໝັ້ນຄົງ ແລະ ສະເໝີພາບ.

ເພື່ອແກ້ໄຂສະພາບການດັ່ງກ່າວ, ບັນດາກິດຈະກຳສ່ວນໃຫຍ່ທີ່ໄດ້ທຶນສະໜັບສະໜູນຈາກ ໂຄງການແມ່ນສຸມໃສ່ຜູ້ທຸກຍາກ ແລະ ກຸ່ມຜູ້ດ້ອຍໂອກາດ, ເຊິ່ງໄດ້ລວມເອົາກຸ່ມແມ່ຍິງເຂົ້າ ໃນວຽກງານນີ້ດ້ວຍ.



ກິດຈະກຳປູກຝັງ ແລະ ສ້າງສັດຂະໜາດນ້ອຍຢູ່ແຂວງຊຽງຂວາງ ຮູບພາບໂດຍ: ©GIZ/ບາດ ເວີເຈຈ໌

**ກ່ຽວກັບ GIZ ລາວ**

GIZ, ໃນນາມເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງການຮ່ວມມື ເຢຍລະມັນ ເພື່ອການພັດທະນາ, ໄດ້ເຄື່ອນ ໄຫວວຽກງານຢູ່ ສປປ ລາວ ແຕ່ປີ 1993 ຕາງໜ້າໃຫ້ກະຊວງການຮ່ວມ ມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາ ແຫ່ງ ສະຫະພັນ ເຢຍລະມັນ (BMZ) ພ້ອມກັບບັນດາຜູ້ໃຫ້ທຶນ ແລະ ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ. ໃນປັດຈຸບັນ, GIZ ກໍາລັງ ສະໜັບສະໜູນບັນດາໂຄງການໃນ 4 ຂົງເຂດບຸລິມະສິດຄື: ກ) ການພັດທະນາ ຊົນນະບົດ, ຂ) ການອະນຸລັກຮັກສາທຳມະຊາດ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ຄ) ການພັດທະນາເສດຖະກິດແບບຍືນຍົງ ແລະ ງ) ວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນ.

ສໍາລັບຂໍ້ມູນເພີ່ມເຕີມ, ກະລຸນາເຂົ້າເບິ່ງທີ່ເວບໄຊ [www.giz.de/laos](http://www.giz.de/laos)

ຈັດພິມໂດຍ **Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH**

**ສໍານັກງານຂັ້ນທະບຽນ ບອນ ແລະ ເອຈບອນ, ປະເທດເຢຍລະມັນ**

**ໂຄງການ ປັບປຸງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ໃນຂົງເຂດແມ່ນໍ້າຂອງ 3 (ILM-MR 3)**

ເຮືອນເລກທີ 179, ໜ່ວຍ 15, ບ້ານ ສີຖານ ເໜືອ, ເມືອງ ສີໂຄດ ຕະບອງ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ,!

ໂທ +856 21 316 570

I: [www.giz.de/laos](http://www.giz.de/laos) (EN); [www.giz.de/laos-la](http://www.giz.de/laos-la) (LA)

ລົງວັນທີ **ກັນຍາ 2024**

ອອກແບບໂດຍ **ໜ່ວຍງານຂໍ້ມູນຂ່າວສານ, ຫ້ອງການ GIZ ປະຈໍາ ສປປ ລາວ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ**

ຮູບຖ່າຍໂດຍ **GIZ/ບາດ ເວີເຈຈ໌, ທ່ານນາງ ຂັນແກ້ວ ອຸປະຣະວັນ**

ຮຽບຮຽງໂດຍ **ທ່ານນາງ ແອນເນັດຕ໌ ຊຽນາມ**

ຕິດຕໍ່ **ທ່ານນາງ ແອນເນັດຕ໌ ຊຽນາມ**  
([annett.schramm@giz.de](mailto:annett.schramm@giz.de))

**ຫ້ອງການ GIZ ຈະເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ເນື້ອໃນສິ່ງພິມດັ່ງກ່າວ**

ຕາງໜ້າໃຫ້ **ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາ ແຫ່ງ ສະຫະພັນເຢຍລະມັນ (BMZ)**

ເວັບໄຊທີ່ **<https://www.mrlg.org/laos/>**

ກ່ຽວຂ້ອງອື່ນໆ